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تسویه بدهی با فروش یا واگذاری »برندهای تهران« 
دوباره مطرح شد

زمزمه واگذاری فروشگاه شهروند و 
شهرآفتاب 

داستان واگذاری اموال بزرگ شهر، از سال ۹۵ شروع 
شــد و آن زمان نیز مدیریت شــهری وقت، تلاش 
داشــت تا بخشــی از دارایی های عمومی شهر را در 
ازای پرداخــت بدهی اش واگذار کنــد، واگذاری که 
مصوبه شورای شــهر چهارم را نیز گرفت؛ اما بنا به 
مشکلاتی رها شد و حالا بعد از گذشت ۶ سال از آن 
زمان باز هم بحث واگذاری فروشگاه شهروند، روزنامه 
همشــهری و شهر آفتاب و بخشی از سهام فروشگاه 

رفاه مطرح شده است.
یکشنبه هفته گذشــته یک فوریت لایحه شهردار 
تهران در مورد »مجوز واگذاری بخشــی از ســهام 
تعدادی از شرکت های تابعه شهرداری تهران جهت 
تســویه بدهی به بانک ها« در دســتور کار اعضای 
شــورای شــهر قرار گرفت و یک فوریت آن نیز به 
تصویب رســید که بر این اساس شهرداری می تواند 
سهام مجموعه های شهرآفتاب، شهروند و همشهری 
که ۱۰۰ درصد متعلق به شــهرداری اســت و سهم 
۶ درصدی خود در فروشــگاه رفاه را برای تســویه 

بدهی های بانکی خود به فروش برساند.
فروزنده معاون مالی و اقتصاد شــهرداری تهران در 
دفــاع از این لایحه اعلام می کنــد: ما علاوه بر آنکه 
به دنبال کاهش تصدی گری شــهرداری در راستای 
افزایــش بهره وری و اصلاح ســاختارها هســتیم، 
می خواهیــم بدهی های بانکی مان را نیز با این روش 
کاهــش دهیم؛ چرا که ما ۵۰ هزار میلیارد تومان به 
بانک هــا بدهی داریم که ۳۰ هزار میلیارد تومان آن 
اصل پول و ۲۰ هزار میلیارد ســود آن است که اگر 
این لایحه به تصویب برسد می توانیم هر چه سریعتر 
نسبت به عملیاتی کردن استمهال وام ها اقدام کنیم.

وی با بیان اینکه یکی از سیاســت های جدی ما این 
است که بخشی از سهام نمایشگاه شهر آفتاب را به 
شرکت نمایشــگاه ها واگذار کنیم که اگر این اتفاق 
بیفتد نمایشگاه ها به شهر آفتاب منتقل می شود، ادامه 
می دهد: ۳۸ هزار میلیارد تومان به بانک شهر بدهی 
داریم و در مناطق نیز بدهی مان به پیمانکاران۸۰۰۰ 
میلیارد تومان اســت که در بخش غیر نقد پرداخت 
می شود و ۷۵۰۰ ســند آماده شده که یا به صورت 
تهاتر و یا به صورت نقدی بدهی هایشان را پرداخت 

کنیم.
به گزارش ایســنا، با اینکه یــک فوریت این لایحه 
تصویب شــد و جزئیات و اصطلاحــا چکش کاری 
این لایحه به کمیسیون ها سپرده شد، اما اطلاعاتی 
از نحوه واگــذاری، میــزان ارزش دارایی این چهار 
مجموعه، میزان دقیق بدهی به سیســتم بانکی به 
تفکیک بانکها مشخص نشده اســت و جای سوال 
است که چرا مدیریت شــهری باید از محل فروش 
اموال عمومی که سرمایه شهر تهران هستند، بدهی 
خود به سیســتم بانکی را پرداخت کند؟ و آیا اساسا 
شــهرداری تهران به غیر از شــهروند، شهرآفتاب، 
همشــهری و.. که به نوعی برند شهرداری هستند، 

ملک دیگری ندارد به بدهکارانش بدهد؟
افشین حبیب زاده رئیس کمیته عمران شورای شهر 
پنجم در مورد مطرح شــدن مجدد فروش شهروند 
و شهرآفتاب گفت: مدیریت شهری در دوره چهارم 
شورای شــهر تهران، تصمیم به واگذاری مجموعه 
شهروند و شــهرآفتاب به بانک شهر برای پرداخت 
بدهی ها می کنند ولی از آنجایی که بانک مرکزی به 
علت افزایش میزان دارایی های غیر نقد بانک شهر در 
پی این واگذاری وارد شد و مخالف کرد، خود به خود 

اجرای این مصوبه مسکوت ماند.
وی بــا بیان اینکه ارزش واقعی نمایشــگاه آفتاب 
در زمیــن آن اســت و بخش زیــادی از زمین ها 
نیز متعلق به تولیت حرم امام خمینی)ره( اســت 
و باید در نحوه واگذاری نمایشــگاه آفتاب به این 
موضوع توجه شــود، می افزاید: در شــورای شهر 
پنجــم مصوبه ای درمــورد واگذاری شــهروند و 
موسسه همشهری داشــتیم که براین اساس قرار 
بود این دو مجموعه از طریق بورس واگذار شود و 
حتــی همه کارهای عرضه در بورس اعم از اصلاح 
اساسنامه، تطبیق اساســنامه با قوانین و ... برای 
عرضه ســهام شهروند انجام شــد و مقرر شد که 
موسســه همشــهری نیز اصلاحات مورد نیاز در 
اساسنامه خود را برای عرضه در بورس ایجاد کند 
تــا به بورس بپیوندد و تمام تلاش مان این بود که 
مدیریت این مجموعه ها در اختیار شهرداری باقی 

بماند که این مسئله نیز به مرحله عرضه نرسید.
وی افزود: شورای شــهر دو هفته فرصت بررسی 
ایــن لایحه را دارد؛ اما ابهاماتی نیز مطرح اســت 
بگونــه ای که میــزان دقیق بدهی شــهرداری به 
بانک ها هنوز اعلام نشــده اســت که دقیق چقدر 
بدهکار است و چه میزان سود و خسارت پرداخت 
می کند؟ و باید این رقم مشــخص شــود تا شورا 
بتواند تصمیم گیری کند. همچنین ارزش گذاری 
از این ۴ مجموعه نشــده است و به هرحال وقتی 
بــا طرح یک فوریت می آید هم باید میزان بدهی 
و هم ارزش املاک مشــخص شود تا اساسا مردم 
بدانند که این واگذاری هــا به چه قیمت و بر چه 
اساســی اســت. به نظرم بهترین روش برای این 
واگذاری بردن این چهار مجموعه به بورس است.

یک فوریت لایحه شهرداری در مورد واگذاری سهام 
چهار مجموعه فروشگاه رفاه، شهروند، همشهری و 
شهر آفتاب به تصویب رســیده و قرار است اعضای 
شورای شــهر نسبت به بررســی ابعاد مختلف این 
واگذاری در کمیسیون ها تصمیم گیری کنند و باید 
منتظــر ماند و دید که نهایتا چــه اتقاقی برای این 

برندهای شهرداری تهران رخ می دهد.

گزارش

هوای تهران قرمز شد
بر اســاس اطلاعات شــرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، میانگین کیفیت هوای پایتخت برای پنجمین 
روز متوالی آلوده شد و در شرایط »ناسالم« برای همه 
گروه ها قرار گرفت و قرمز شــد. بر اساس تازه ترین 
گزارش ها، آلودگی هوا درایران ســومین علت مرگ 
ومیر است. مواد مرگ آور موجود در هوا در ۲۰ سال 
گذشته حداقل ۳۰ درصد بیشتر شده اند و مرگ بر 

اثر آلودگی هوا، ۴ برابر ایدز و ۶ برابر مالاریاست.

آنفلوآنزا جان 160 هموطن را گرفت
رئیس مرکز مدیریــت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت از جان باختن ۱۶۰ بیمار به دلیل ابتلا به 
بیماری آنفلوآنزا خبــر داد و درباره آخرین وضعیت 
شیوع بیماری آنفلوآنزا در کشور توضیح داد: با شروع 
فصل پاییز انتظار داریم آنفلوآنزا با شدت های متفاوت 
شروع شــود، اصولا تا پیش از این انتظار ما این بود 
که از اواسط آبان ماه به تدریج موارد بیماری افزایشی 
شود ولی امسال برخلاف انتظار ما، این روند افزایشی 
هم در نیم کره شــمالی و هم در کشور ما حدود ۳ 
یا ۴ هفته زودتر آغاز شــده اســت و از اول مهر ماه 
افزایش موارد آنفلوآنزا آغاز شد.عرشی با بیان اینکه 
اکنون بیش از ۹۵ درصد موارد آنفلوآنزا در کشور ما 
نوع A است و در سایر کشورها هم این روند مشاهده 
می شود و تعداد موارد آنفلوآنزای نوع B کمتر است 
گفت: توصیه می شــود افراد گــروه هدف خصوصا 

سالمندان واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند.

جزئیات قرارداد جدید بیمه
رئیس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی خبر 
داده که قرارداد با شرکت آتیه سازان حافظ با کانون 
عالی بازنشستگان تامین اجتماعی مجددا منعقد شده 
اســت. محمد اســدی، رئیس کانون عالی کارگران 
بازنشسته تامین اجتماعی در این باره گفت: فعالیت 
و خدمات بیمه تکمیلی بازنشســتگان با همکاری 
شــرکت آتیه ســازان حافظ در حال انجام اســت و 
باوجود مذاکرات ۱۰روزه اخیر ما با طرفین سازمان 
تامین اجتماعی و شــرکت بیمــه تکمیلی، کماکان 

خدمت رسانی در حوزه بیمه تکمیلی ادامه دارد.
 اســدی با بیان اینکه در رابطه با ســهم مشارکت 
سازمان تامین اجتماعی و سایر جزئیات اندک هنوز 
نتیجه نهایی صورت نگرفته اســت، گفت: تعهدات 
بیمه تکمیلی بازنشســتگان با این وجود حتی یک 
پله بیشتر از گذشــته درحال انجام است؛ این یک 
پلــه تقریبا ۸۰درصد بیشــتر از تعهدات گذشــته 
اســت که این تعهدات به طورکلی به صورت برخط و 
)آنلاین( ارائه می شود. البته در گذشته نیز خدمات 
آنلاین بیمه تکمیلی وجود داشت، اما از امروز به بعد، 
به منظور رفاه حال بازنشستگان، به صورت گسترده 
و شــامل تقریبا تمام خدمات بیمه تکمیلی خواهد 
بود. این خدمات به همراه ارائه معرفی نامه های برخط 
تا ساعت ۱۲شب پاسخگوی نیازهای بیمه تکمیلی 

بازنشستگان صندوق تامین اجتماعی است.

جزییات کنکور به سبک جدید
رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی گفت: در 
مصوبات ۸۴۵، ۸۵۵ و ۸۶۳ چند اتفاق مهم افتاده است؛ 
اینکه آزمون سراســری دو نوبت شده نه دومرحله ای؛ 
دو نوبته شــده است و به هر دلیلی اگر داوطلب آزمون 
را خــراب کند، این فرصت کمک می کند تا اســترس 
دانش آموز پایین بیاید تا در دو نوبت و در زمان کوتاه تر 
از یک ســال بتواند آزمون دهد.محســن زارعی گفت: 
زیرگروه ها حذف  شده است چراکه داوطلبی برای کسب 
رشته مورد نظر در زیرگروه خاص تمرکز می کرد و احیاناً 
اگــر درس را در آزمون خراب می کرد، در زیرگروه های 
دیگر شانسی نداشت و باعث می شد که فرصت ها را از 
دست دهد.رئیس مرکز سنجش وپایش کیفیت آموزشی 
گفت: دروس عمومی حذف نشــده است؛ سهم دروس 
عمومی در آزمون سراسری سال های گذشته بین ۱۷ تا 
۲۳ درصد بوده و الان سهم آن به ۲۶ درصد افزایش یافته 
اســت و به جای آنکه در یک آزمون تســتی بسنجیم 
به صورت تشــریحی و باتوجه به اهداف تعریف شده آن 
را می سنجیم، تضعیف هم نشده و تقویت شده و از ۴۰ 
درصد ۲۶ درصد سهم دروس عمومی است و ۱۴ درصد 
سهم دروس اختصاصی است که سهم دروس عمومی از 
دروس اختصاصی بیشتر است.وی ادامه داد: زیرگروه ها 
حذف شده اســت چرا که داوطلبی برای کسب رشته 
موردنظر در زیرگروه خاص تمرکز می کرد و احیاناً اگر 
درس را در آزمون خراب می کرد، در زیرگروه های دیگر 
شانسی نداشت و باعث می شد که فرصت ها را از دست 
دهــد؛ در مواردی هم تعدادی از دانش آموزان بعضی از 

دروس را برای آزمون کاملاً کنار می گذاشتند.

برنامه جدید برای داروهای تاریخ 
مصرف گذشته 

مدیرکل دفتر نظــارت و پایش مصرف فرآورده های 
ســلامت ســازمان غذا و دارو از اجرای طرح امحاء 
اســتاندارد داروها در پایان ســال جاری خبر داد و 
گفت: پایلوت این طرح در سال گذشته انجام شد و 
امیدواریم بتوانیم این برنامه را در اسفند ماه امسال 
مجددا اجرا کنیــم تا مردم داروهای مازادشــان را 
جمــع اوری کرده و به داروخانه های منتخب تحویل 
دهند.نوشین محمدحسینی گفت: بر این اساس ما 
از طریق داروخانه های منتخبی که اعلام می کنیم، 
داروهــای بدون مصرف و تاریخ مصرف گذشــته را 
جمــع آوری کرده و به صورت درســت امحاء کنیم. 
بنابراین مردم فعلا داروهایشان را نگه دارند تا مجددا 
داروخانه های منتخــب را اعلام کنیم. در عین حال 
مــردم داروهایشــان را در دو بخــش مایع و جامد 

جداسازی کنند تا نشت و شکستگی اتفاق نیفتد.

خبر

همدلی|  در شــرایطی که آموزش و پرورش 
با صدور پی درپی بخشنامه ها درصدد کنترل  
فضای آموزشی در پاسخ به ناآرامی های اخیر 
در مدارس اســت، اما دانش آموزان در میدان 
پرسشگری، انتقاد درباره محتوای کتاب های 
درسی، نوع پوشــش و موضوعات اجتماعی 
وارد شــده اند. در چند ماه گذشــته بسیاری 
از جامعه شناســان به دلایل اعتراضات دهه 
هشتادی ها پرداخته و توصیه هایی در این باره 

داشته اند.
 برخی از آنها به تفاوت خواســته و نیازهای 
دانش آموزان نســل جدید پرداختند و برخی 
از زیر ســوال بردن محتوای کتاب ها از سوی 
دانش آمــوزان گفتند و بر ضــرورت اصلاح 
رویه های موجــود و کاربردی شــدن کتب 
درســی تاکید کردند. این موضوع مورد تایید 
وزیر آموزش و پرورش نیز قرار گرفت. یوسف 
نوری با اشــاره به اینکه نســل هزاره سوم را 
با روش های گذشــته نمی تــوان تربیت کرد 
گفت:»مــا تاکنون در آمــوزش  و پرورش از 
دانش آموز در مورد کتاب درسی که در اختیار 
او قرار می دهیم نظرسنجی نکرده ایم  که این 
مهم برای تدوین و تالیف کتب درســی برای 
سال تحصیلی آینده در دستور کار قرار دارد.« 
با این حال بزرگ تر شدن دایره سختگیری ها 
در نظام آموزشــی و همچنیــن تداوم جهت 
گیری های گذشته درباره محتوای کتب نظام 
آموزشی گویای تغییراتی در این زمینه نیست.

علــی لطیفی؛ رئیــس ســازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی به تازگی در گفت وگویی 
در خصوص ایجــاد تغییــرات محتوایی در 
کتاب هــای درســی گفت:»اینکه هر ســال 
کتاب هــا را بتوانیم تغییــر دهیم امکان پذیر 
نیســت و این موضوع تغییر کتاب درســی 
مختص ایران هم نیســت و در کشــورهای 
دیگر هم این موضوع یکی از برنامه های نظام 

آموزشی در هر کشور است.«
او با اشــاره به کتاب هایی که در ســال آینده 
دچار تغییر خواهند شــد؛ گفت:»کتاب کار و 
فناوری در پایه ششم از کتاب هایی است که 
امسال تغییر خواهد کرد و در حال باز طراحی 
آن هســتیم. کتاب دیگری که کاندید تغییر 
کردن بوده اما هنــوز تغییراتی در آن نهایی 
نشده است کتاب های علوم تجربی در برخی 
از پایه های ابتدایی اســت. کتــاب مطالعات 
اجتماعی پایه سوم، کتاب مطالعات اجتماعی 
پایه چهارم، کتاب فارسی پایه چهارم، کتاب 
مطالعات اجتماعی پایه پنجم، کتاب مطالعات 
اجتماعی پایه ششم و کتاب علوم تجربی پایه 
پنجم از کتاب هایی اســت که از منظره های 

مختلف در حال بررسی هستند.«

 اسناد لانه جاسوســی در کتاب های 
درسی

رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
با بیان اینکه مسئله اســناد لانه جاسوسی از 
موضوعاتی اســت که به میزان کافی در کتب 
درســی به آن پرداخته نشده است؛ گفت:»کار 
گروه ویژه ای را تشــکیل دادیم که متشکل از 
برخی صاحب نظران معاصــر و صاحب نظران 
تألیف کتب درســی اســت زیرا کلیه اسناد را 
مجدداً مرور کنند و آن بخش از اســناد را که 
متناسب با فضا و روحیه دوره کودکی و نوجوانی 
است به مطالب درسی اضافه کنند. تاکنون در 
مورد لانه جاسوسی ۱۴ مطلب در کتب درسی 
به نــگارش در آمده اســت. ایــن مطالب در 
مقطع متوسطه دوم عمدتاً در کتاب مطالعات 
اجتماعی یا تاریخ است اما در کتاب های رشته 
فنی و حرفه ای در کتب غیر از تاریخ و مطالعات 
اجتماعی هم این مباحــث را داریم. به عنوان 
مثال در کتاب تفکر و ســواد رسانه ای به نقش 

مخرب آمریکا اشاره شده است.«
 حذف مباحث مهــم علمی و ادبی از 

کتب درسی!
امیر محمود حریرچی، جامعه شــناس درباره 
پیامدهای پیاده کردن سیاست های آموزشی و 
تربیتی قدیمی در مدارس گفت: »نظام آموزشی 
کاملا بی هدف است و هیچ وقت روی نیازهای 
واقعــی دانش آموزان تمرکز نشــد که یکی از 

مهم ترین آنها مهارت های اجتماعی است.«
 این جامعه شناس در ادامه گفت:»دانش آموزان 

امروز، نسل پرسش گری هستند، آنها تحکم 
نمی پذیرند و حتی در ارتباط با مسائل آموزشی 
هم پرسش های زیادی مطرح می کنند. در این 
وضعیت است که مباحث مهم به نقل از علما 
و شــاعرانی که جزو افتخارات کشــورند، از 

کتاب های درسی حذف می شود.«
 تعارض بین جامعه و کتب درسی

برخی از کارشناسان نظام آموزشی معتقدند 
یکی از دلایل مشــکلات اخیــر در مدارس 
تعارض بین جامعه و کتب درسی بوده است. 
نرگس ملک زاده، معلم و کارشــناس تعلیم و 
تربیت در این باره گفت:»بچه های این نســل 
با توجه به چیــزی که در جامعه می دیدند و 
چیزهایی که در کتاب های درســی خواندند 
دچار تعــارض آموزشــی شــدند، کتاب ها 
یک ســری مســائل را مطــرح می کنند که 
دانش آموزان مانند کارشناس این کتاب ها را 
زیر ســوال می بردند، بعضی مواقع موضوعات 
کتاب درســی را نمی شــود به دانش آموزان 
گفت، حتی گاهی برخــی معلمان از گفتن 
یک ســری از مطالب کتاب های درسی عبور 
می کنند که بتوانند شــرایط کلاس را حفظ 
کنند، بنابراین هرجایی که معلم ها بخواهند 
سر کلاس گفت وگو را شــروع کنند متوجه 

تعارضات می شوند.«
او در ادامه گفت:»ایــن تعارضات ادامه دارد، 
طوری که ما دانش آموزان را در مدرسه درون 
یک چارچوب قرار می دهیم اما وقتی از حیاط 
مدرسه خارج می شــوند دیگر آن چارچوب 

وجود ندارد، این مســئله حضور در مدرســه 
بــرای دانش آموزان را بــا چارچوب هایی که 
وجود دارد سخت می کند، بنابراین یک سری 
از دانش آموزان در مواجهــه با این تعارضات 
اعتراض خودشــان را در سطح جامعه نشان 
می دهند، اما یک سری دیگر از آن ها به صورت 

خاموش اعتراض می کنند.«
محمدرضا نیک نژاد، معلم و کارشــناس آموز  
هم گفت:»قبل از این که جوانان دهه هشتادی 
در حوادث اخیر به نظم سیاســی، اجتماعی 
و فرهنگی کشــور اعتراض کنند، آن ها این 
اعتــراض را در خانه انجام داده بودند، اما پدر 
و مادر به دلیل ارتباط حســی با فرزند سعی 
کرد در مسیری حرکت کند که چالش برانگیز 
نباشد، این نسل در مدرسه هم اعتراض کرد، 
اما مدرســه به عنوان یک نهاد اجتماعی که 
بسیار به خانه نزدیک است این نسل را تحمل 
کرد و ســعی کرد تغییراتی در خودش ایجاد 
کند. حالا اعتراض این نسل به جامعه رسیده 
است اما متاســفانه حاکمیت گویی خودش 
را تغییــر نمی دهد.«اما جدا از این که به تعبیر 
نیک نژاد مرجعیت دانایی برای این نسل تغییر 
کرده و دیگر لزوماً بزرگ ترها و معلم ها محور 
دانایی نیستند، یکی از ویژگی های دیگر این 
نســل مواجهه زیاد آن ها با تضــاد و تعارض 
است. تضادی که گاهی از مدرسه و کتاب های 
درســی به آن ها می رســد. طوری که سبک 
زندگی شان در چارچوب مدرسه با خارج از آن 

متفاوت است.

از اضافه شدن اسناد لانه جاسوسی تا حذف مباحث علمی وادبی 

تغییرات عجیب در کتاب های درسی

همدلی| موضوع ادغام سازمان حفاظت محیط زیست و منابع 
طبیعی و آبخیزداری یک بار دیگر داغ شده و سر زبان ها افتاده 
است. علی سلاجقه؛ رئیس سازمان حفاظت محیط زیست چند 
روز پیش در گفت و گو با ایســنا درباره ادغام این دو سازمان  
گفت:»روز سه شــنبه )۱ آذرماه( این موضوع در شورای عالی 
اداری کشور مطرح شد. از جانب رئیس جمهوری دو ماه فرصت 
داده شــده تا بر این طرح کار شــود و دوباره در شورای عالی 

اداری کشور مطرح شود.«
وی افزود:»موضوع ادغام دو سازمان از مدت ها پیش در دستور 
کار ســازمان اداره امور استخدامی کشور قرار گرفته بود اما به 
تازگی این ســازمان با توجه به نشست هایی که داشت، به این 
نتیجه رسید که وظایف قانونی و مسئولیت های هر دو سازمان 
تا حدود زیادی با یکدیگر انطباق دارد و به همین دلیل با ادغام 

آن موافقت کرد.«
ادغام دو ســازمان حفاظــت از محیط زیســت و جنگل ها، 
دهه هاســت که به عنوان یک ایده مطرح شــده است. حتی  
یک بار در اواخر ســال ۱۳۵۸ با حکم شورای انقلاب سازمان 
جنگل ها با سازمان حفاظت محیط زیست ادغام و زیرمجموعه 

سازمان حفاظت محیط زیست شد.
در آن زمان سازمان حفاظت محیط زیست از این طرح استقبال 
کرد، اما ســازمان جنگل ها مقاومت شدیدی نشان داد. بخش 
جنگل بانی به شدت معترض بود و حتی تهدید به اعتصاب کرد 
و دولت موقت به علت فشارهای سنگین و مخالفت های زیاد 

تصمیم به لغو این طرح گرفت.
کشمکش ها در مورد ادغام این دو سازمان از آن زمان تاکنون 
ادامه دارد  و اکنون به دولت ســیزدهم رسیده است. در دولت 
ســیزدهم این طرح چندمین بار است که مطرح می شود. در 
دی ماه پارســال نیز رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با 
درخواست رسمی از رئیس جمهوری خواستار اجرای این طرح 
شــد.  اما این طرح به رغم قدمتش همواره مخالفانی داشــته 
است. مخالفانی که معتقدند آب این دو سازمان در یک جوی 
نمی رود و بهتر است هر کدام به صورت مجزا فعالیت کنند. چرا 

که آنان دو نوع نگاه متفاوت در مورد این امر دارند. 
 نظر مخالفان ادغام 

یکی از مخالفان طرح ادغام این دو ســازمان معصومه ابتکار، 
رئیس پیشین سازمان محیط زیســت کشور است. وی سال 
گدشته و در زمانی که یک بار دیگر زمزمه ادغام این دو سازمان 
به گوش می رســید در این زمینه با تاکید بر پیامدهای منفی 
ادغام ســازمان جنگل ها و سازمان حفاظت محیط زیست به 
ایسنا گفت:»اگر ادغام این دو سازمان در وضعیت فعلی انجام 

شود، طرفی که آســیب خواهد دید سازمان حفاظت محیط 
زیست است که پس از ادغام، زیر مجموعه یک معاونت بزرگ تر 
خواهد شد، در حالی که اکنون سازمانی مستقل زیر نظر نهاد 
ریاست جمهوری است. سازمان در حال حاضر اختیارات خوبی 
دارد که البته برخی از آن ها مانند کنوانسیون تنوع زیستی باید 
به سازمان حفاظت محیط زیســت برگردد. در صورت ادغام 
نکته خطرناک این اســت که مشــخص نیست کدام سازمان 
نقش حاکمیتــی و اختیارات را خواهد داشــت و کدام ناظر 

خواهد بود؟«
ابتکار گفته:»ادغام ســازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
جنگل ها اکنون و در اوضاع فعلی مفید نیست و باید روی موارد 
دیگــری مانند قانون حفاظت از جنگل هــا، قانون حفاظت از 
تالاب ها، حفاظت آب و خاک و هوا و جلوگیری از بهره برداری 
از جنگل ها تمرکز شود. آمایش ســرزمین نیز باید با جدیت 
پی گیری و شورای عالی حفاظت از محیط زیست تقویت شود. 
اگر می توانستیم ادغام را به شکلی انجام دهیم که منجر به نگاه 
حفاظتی شود، شــرایط خوبی ایجاد می شد ولی بعید به نظر 
می رســد که چنین اتفاقی بیفتد. قدرت لابی گری در شرایط 
فعلی در اختیار سمت مقابل است و سازمان حفاظت محیط 

زیست فعلا دست پایین تر را در صورت ادغام خواهد داشت.«
سمیه رفیعی، رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس نیز یکی از 
مخالفان این طرح است که پارسال و در زمان بالا گرفتن ادغام 
این دو سازمان در واکنشی اینستاگرامی نوشت: »اخیرا تعدادی 
از همکارانم طرح تشکیل وزارت محیط زیست را با هدف افزایش 
اختیارات و نظارت بیشتر بر این سازمان دولتی مطرح کرده اند. 
افزایش اختیارات خوب است اما اگر قرار باشد به قیمت از دست 
رفتن سازمانی که باید در تصمیمات خود مستقل تصمیم بگیرد، 
تمام شود، مردود است. طرح تشکیل وزارت محیط زیست نافی 

استقلال سازمان محیط زیست است.«
احمد لاهیجان زاده، معاون محیط زیســت دریایی ســازمان 

حفاظت محیط زیست نیز تبدیل این سازمان به وزارتخانه را 
تیر خلاصی بر محیط زیست توصیف می کند.

 موافقان طرح چه می گویند؟
در حالی  نهادهای تخصصی محیط زیست و افراد شناخته شده 
در این حوزه با تشــکیل وزارت محیط زیست مخالف هستند 
که برخی از نمایندگان مجلــس از طرفداران پرو پا قرص آن 
هستند و معتقدند که با تشکیل این وزارتخانه می توان متولی 
محیط زیســت را پاسخ گو کرد و از سوی دیگر قدرت اجرایی 

آن را افزایش داد.
محمد رشیدی ،عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی 
و محیط زیســت مجلس، پیش تر در موافــق با این طرح  به 
ایســنا گفته بود:» مسائل محیط زیستی در کشور ما نیازمند 
توجــه و تمرکز جدی تر، تحقیقات دقیق تر و البته منابع مالی 
بیشتر است. تبدیل سازمان محیط زیست به وزارتخانه می تواند 
این فرصت را خلق کند اما نکته اینجاست که توانایی سازمان 
محیط زیست در حد پرداخت حقوق کارمندان خودش است. 

نمی توان از یک سازمان توقع انجام کارهای بزرگ داشت.«
این نماینده با بیان اینکه اختیارات ســازمان محیط زیســت 
ناکافــی و قدرتش پراکنده اســت، معتقد است:»بخشــی از 
اختیارات و قدرت ســازمان محیط زیســت تحت لوای جهاد 
کشاورزی و بخش دیگری دست وزارت نیرو و دیگر وزارتخانه ها 
و معاونت هاست. این مسئله چالش نظارت را ایجاد کرده است. 
تمرکز اختیارات و قدرت، امکان نظارت را بیشــتر می کند و 

اعتبار بیشتری به این سازمان خواهد داد.«
دکتر محمدحسن آصفری، عضو کمیسیون داخلی و شوراهای 
مجلس شورای اسلامی هم چندی پیش در یک برنامه رادیویی 
با اشاره به اهمیت موضوع محیط زیست برای مجلس گفت:»ما 
نمی دانیم سوالات مربوط به محیط زیست را باید از چه کسی 
جویا شــویم. لذا مجلس تمایل بیشتری برای تبدیل سازمان 
محیط زیســت بــه وزارتخانه دارد و تا متولی و پاســخگویی 

مشخص باشد.«
در حالــی رئیس جمهور فرصت دو ماهه بــرای ادغام این دو 
سازمان داده است که محیط زیست کشور در رنجورترین حالت 
خود به سر می برد، از خشک سالی، فرونشست زمین، خیزش 
گرد و غبار و آلودگی هــوا گرفته تا آلودگی دریاهای آزاد و و 
وضعیت نامســاعد برخی از گونه های در معرض خطر انقراض 
حیات وحش و ... حکایت از حال بد محیط زیست ایران دارد. 
اکنــون نیز باید منتظر ماند و دید که آیا این تصمیم گرهی از 
مشکلات بی شمار محیط زیست و منابع طبیعی را حل می کند 

یا درد دیگری به آن می افزاید؟

همدلی از تلاش ها برای ادغام دو سازمان محیط زیستی گزارش می دهد

ادغام محیط زیست و سازمان جنگل ها چاره کار است؟


